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BEZ NADŠENCŮ TO PŮJDE TĚŽKO

Právě nadšence pokládá ředitel Moravian-Silesian Tourismu David Karčmář za zásadní
hybnou sílu při snahách o turistické využití podzemního dědictví.

„Pokud bude mít jejich projekt hlavu i patu a kraj ho shledá zajímavým a přínosným pro
cestovních ruch, tak by byl sám proti sobě, kdyby nechtěl tyto aktivity podpořit,“ řekl
David Karčmář.

Zastáncem využití podzemí v cestovním ruchu je i geomorfolog z Ostravské univerzity Jan
Lenart, který ale vidí rezervy v ochraně podzemního dědictví. „Kdejaká tvrz a pozůstatek
hradeb se chrání, ale doly ne, i když by z hlediska technologických postupů mohly být
klidně technickými památkami. Většinou se chrání jen díky tomu, že v nich zimuje nějaký
chráněný druh. Až v poslední době se o dolech začíná uvažovat jako o historickém
dědictví,“ tvrdí Lenart.

Některá důlní díla potkalo zasypání odbornou firmou, a jejich historická hodnota se tak
ztratila. Někdy se ale zasypávání chopili i obyvatelé a z dolu si udělali skládku.

„Na Vítkovsku dříve některé šachty zasypali třeba materiálem ze zbouraných budov, takže
tam dneska jsou vylité oleje. Je to prakticky skládka. Látky se možná dostávají do pitné
vody a do studní tamních obyvatel,“ upozorňuje Jan Lenart.


